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 ראה פרשת 77  גיליון

 הרב פנחס זרביב מאמר מרכזי
 אשר לא ידעת אתה ואבותיך 

ונעבדה אלהים אחרים אשר לא ידעת  כי יסיתך אחיך וגו' נלכהכתב הרב אליהו ברוך פינקל זצ"ל 

 אתה ואבותיך )ויקרא יג, ז(. 

פירש רש"י: דבר זה גנאי גדול הוא לך, שאף האומות אין מניחין מה שמסרו להם אבותיהם, וזה 

 אומר לך עזוב מה שמסרו לך אבותיך. 

ל הוא ויש לדייק שדברי רש"י על הגנאי אמורים על מי שבאו להסיתו ולא על המסית, דגנאי גדו

 לך ]היינו למוסת[, שזה ]המסית[ אומר לך, עזוב מה שמסרו לך אבותיך? 

ולכאורה מה הגנאי כלפי המוסת, הרי אפשר שהוא דבוק ביראת אלקים ובדרכי אבות, אלא שהלה 

בא להסיתו ואדרבה לא ישמע לו, שהרי הפרשה של מסית ומדיח שחייב מיתה, הוא לאו דוקא 

ה עבד ע"ז, אלא אף אם רק בא להסיתו, והלה נתגבר ולא שמע בקולו, באופן שהצליח במעשיו, והל

מ"מ יש עליו חיוב מיתה, וכלישנא דקרא )להלן פסוק יא( כי בקש להדיחך', וכ"ה להדיא ברמב"ם 

 בסה"מ )מל"ת ט"ו( עי"ש, וא"כ למה גנאי גדול הוא לך, וצ"ב. 

מצא במצב כזה שאיתו מדברים על ומבואר בזה, שהטענה והגנאי עליו הוא על זה גופא, שהוא נ

זה, ואף אם המסית לא הצליח להסיתו, אבל עצם זה שבא להסית אותך לעזוב מה שמסרו לך 

 אבותיך, זה עצמו סימן שיש לך שייכות לזה, ולכן גנאי גדול הוא לך. 

וכיוצא בדבר מצינו גבי רבקה שנאמר עליה )בראשית כד, טז( ואיש לא ידעה', ואמר בזה מהר"ם 

פירא מלובלין זצ"ל, שהפירוש שאף אחד לא תבע ממנה את הזנות, ]וסמך לזה מפי' הריב"א ש

שם שכתב וז"ל, ואיש לא ידעה, לא תלה הכתוב הידיעה באשה, לפי שהיתה צנועה, ובכל מקום 

תולה באישה "אשר לא ידעו איש" דבנות לוט, "וכל הטף בנשים אשר לא ידעו איש", "ובכל אשה 

נות מדין, לפי שדרך בנות הגוים פרוצות לידע ולבקש הזנות, ע"כ ודוק[, וביאר יודעת איש" דב

שאי"ז מעלה על אנשי המקום, אלא מעלה על רבקה, שהיתה כל כך רחוקה מדברים מגונים אלו, 

 עד שלא היה שייך לדבר אתה על זה. 

ובעיקר דברי רש"י שהגנאי הוא שאומר לו עזוב מה שמסרו לך אבותיך יש להתבונן, שלכאורה 

טענה זו שמניחין מה שמסרו לנו אבותינו שייך יותר למנהגים ]כגון לא לאכול שרויה בפסח או 

עמידה בקידוש וכיו"ב[, אך כאן הרי מיירי בעבודה זרה שהיא מג' עבירות החמורות, ומ"מ אף 

באים בטענה על שעזב מה שמסרו לו אבותיו. ולמדים אנו מזה שאחד שעוזב מסורת  בדבר כזה

אבות זה גנאי מיוחד, חוץ מעצם מה שעובד עבודה זרה, והדבר נורא ומבהיל על הרעיון, וחזינן עד 

כמה גדולה השמירה על האדם שלא לסטות ימין ושמאל, אלא ילך בדרכי אבות וישמור על 

  עכ"ד הרב אליהו ברך פינקל זצ"ל. מסורת בית אבות.

 המשך בעמוד הבא

 הרב עובדיה דהן שליט"א

"בית  –ורב בית הכנסת חניכי הישיבות  יו"ר המועצה הדתית אשדוד

 פוניבז'קרית  יוסף"

כ"ו)  -ראה אנכי נותן לפניכם היום ברכה וקללה" (י"א 

המילה "ראה" היא לשון יחיד, והמלה "לפניכם" היא 

לשון רבים, מדוע שינתה התורה בלשונה ועברה מלשון 

יחיד לרבים? מסביר ה"חתם סופר", הגמ' בקידושין 

ו חציו חייב [מ':] אומרת, לעולם יראה אדם עצמו כאיל

וחציו זכאי. עשה מצוה אחת, אשריו שהכריע עצמו לכף 

זכות, עבר עבירה אחת, אוי לו שהכריע את עצמו לכף 

חובה. רבי אלעזר ב"ר שמעון אומר,לפי שהעולם נדון 

אחר רובו והיחיד נדון אחר רובו, שאם רוב העולם 

צדיקים נדון העולם כאילו כולו זכאי, ואם רובם רשעים, 

העולם כאילו כולו חייב, וגם היחיד נידון אחר רובו. נידון 

ולכן, לעולם יראה האדם כאילו כל העולם חציו חייב 

וחציו זכאי, וכאילו הוא עצמו חציו חייב וחציו זכאי, וא"כ, 

אם עשה מצוה אחת, אשריו שהכריע את עצמו ואת כל 

העולם לכף זכות, שע"י מצוה זו נעשה צדיק, מאחר 

"כ יש כעת בעולם רוב צדיקים ונידון שרובו זכאי, וא

כאילו כולו זכאי, אבל אם עבר עבירה אחת, אוי לו 

שהכריע את עצמו ואת כל העולם לכף חובה, שכן על ידי 

עבירה זו נעשה רע, ונמצא שיש כעת בעולם רוב רשעים 

ונידון כאילו כולו רשע, שנאמר "וחטא אחד", כלומר, 

ו ומכל העולם בשביל חטא יחידי שעשה זה אבד ממנ

טובה הרבה. וזה כוונת התורה כאן, "ראה", אתה בודד, 

"אנכי נתן לפניכם", לפני הכלל כולו, "היום ברכה 

וקללה", ובמעשה שלך תלויה הברכה לכל הכלל כולו. 

עליך לראות את עצמך כאילו העולם נמצא חציו זכאי 

וחציו חייב, והמעשה שלך בכוחו להטות את הכף לכאן 

 או לכאן.
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 מעמוד קודםהמשך 

"י מגלה לנו את דברי חז"ל שמה שהארץ היתה ארץ אוכלת יושביה זה היה לטובה, אבל ורש (ליהו שלח תשפנחל א) דסקין שליט"א אליהומש"כ בזה הרב ויש להעתיק 
ם מגיעים למקום שהכל בו למרגלים עדיין לא היה את הפרשה הזו בחומש ולא היה להם רש"י, והם היו צריכים לשפוט את הסיטואציה שהם נמצאים בה לפי השכל הישר, וכשה

אנשים ענקים גדולים וגבוהים, וכשהם מתחילים  -תאנה בגודל של טנק, וכל רימון בגודל של טרקטור, וסביבם מסתובבים אנשי מידות מפלצתי, כל ענב בגודל של דלעת, כל 
ד, פה שבעה ושם רחוב הסמוך הספללכת בתוך כל המפלצות האלה הם שומעים כל הזמן רמקולים שמכריזים 'די לוויה וועט ארויס גייען...', וכל מה שהם רואים זה פה לוויה, וב

דל פה מפלצתי, ואנשים פה מתים שלושים, זה נפטר בדמי ימיו וזה נפטר..., מה אומר השכל הישר? שהם הגיעו לצ'רנוביל, וכנראה יש פה איזה קרינה רדיואקטיבית ולכן הכל ג
ה היה לטובתם, אבל מאיפה הם היו צריכים לדעת את האמת הזו, חומש לא כמו זבובים, כך אומר השכל הישר, וכיון שכן מה רוצים מהמרגלים? נכון שהאמת היא שהכל תקין וז

, מה רוצים מהם? כך היה להם ורש"י לא היה להם, וסך הכל הם הלכו עם השכל הישר שלהם שאומר שאם מגיעים למקום שהכל משונה והכל מפלצתי זה ארץ אוכלת יושביה
 שאל ר' דן סגל. 

שאתם רואים שני בחורים מה שנקרא קצת מהשוליים מסתובבים ברחוב בשבת, הם מסתובבים עם כיפה על הראש, אבל לבושים  אלא הוא אמר נפלא מאד, תארו לעצמכם
מר והבחורים לא נמצאים, מה אוככה עם בגדי צבעונים בצורה רחובית, כמובן בלי כובע וחליפה, ופתאום אתה רואה טנדר עוצר לידם ומסתיר אותם ממך ואחרי רגע הטנדר נוסע 

רואים באותה  השכל הישר? מה המחשבה הפשוטה שעוברת בראש? שכנראה הם כבר לא שומרי שבת והם עלו על הרכב ונסעו רחמנא ליצלן. אבל תארו לעצמכם שהייתם
פשוט שכל דבר אפילו שאינו אפשרי  סיטואציה את הסטייפלער עובר ברחוב בשבת, ופתאום עוצר טנדר לידו ואחרי רגע הטנדר נוסע והסטייפלער נעלם, מה הייתם אומרים?

ם, או שמשכו אותו בכח, ואפילו עקום ביותר הייתם אומרים ולא אומרים שהסטייפלער נסע סתם בשבת, או שהיה פיקוח נפש, או שהוא התכופף והלך באיזה מקום ולא ראית
 לומר זה יותר ישר מזה.  ומפני שלהגיד שהסטייפלער נוסע סתם בשבת זה כל כך עקום, שהדבר הכי עקום שאתה יכול

למטה טל מלמעלה כן הדבר אצל המרגלים, אחרי שאתם רואים שהקב"ה עושה לכם כל כך הרבה חסדים, מאתים חמישים מכות לקו המצרים על הים, לחם מן השמים טל מ
ם עכשיו לצ'רנוביל, לארץ אוכלת יושביה, הרי זה עצמו מחשבה והמן באמצע, שליו, ענני כבוד, בארה של מרים, וכי יעלה על הדעת שהמטרה בכל זה היא בשביל להביא אתכ

ם כל זה המסקנא הכי עקומה לגמרי, והייתם צריכים לעקם את הראש ולהגיע למסקנא שזה לטובתכם, אפילו שבלי ידיעה מוקדמת שזה כך זה נקרא ללכת עם ראש עקום, ע
 ת יושביה, ועל כך נתבעו המרגלים.ם לארץ אוכלעקומה היא יותר ישרה מלהגיד שהקב"ה קל רחום וחנון יביא אתכ

ויש אנשים שהאמונה שלהם והיסוד הזה הוא יסוד מאד גדול באמונה, החזון איש היה אומר שמבין כל האנשים שעברו את השואה יש אנשים שעברו שואה ונהיו יותר חזקים, 
ו: כשיש שתי חביות של מים, באחד יש למטה עפר, ובאחד יש למטה סוכר, למעלה שניהם נראים התרסקה, ולמה? מה שורש החילוק ביניהם? אמר החזון איש, ונבאר את דברי

ורים, ובחבית שיש בתחתית אותו דבר, מים צלולים, כשאתה רוצה לדעת מה יש עמוק בפנים איך בודקים? מתחילים לבחוש ולערבב, ואז בחבית שיש עפר למטה המים נהיים עכ
כתיקונם כולם מקיימים מצוות, לומדים, כולם נראים אותו דבר ואתה לא יודע מה יש לכל אחד עמוק עמוק בפנים בתוך הלב, אצל בני אדם, בימים  סוכר הכל נהיה מתוק. כך גם

שהיה מלא באהבת ה' ובאמונה  –טה בתחתית, מי שהיה לו למטה סוכר כשמגיעים המהלומות הקשיים והיסורים, אז מגלים מה היה למ –אבל כשמתחילים לבחוש קצת ולערבב 
הוא התחזק באמונה בבורא עולם, אבל אלו שהיה חסר להם באמונה, בערבוב של השואה זה צף ועלה  –תמימה, אחרי הערבוב ואחרי השואה ומחנות המוות הוא נהיה מתוק כולו 

 והאמונה שלהם התרסקה. 

 מקושיה העולם לא נהיה לבד 

ר"ל, ההסבר הוא שעוד  וכך זה כל הזמן, כשהאמת היא בהירה לא נופלים מקושיות, וכשרואים אנשים שיש להם הרבה קושיות על הקב"ה, ובגלל זה האמונה שלהם מתערערת
שבאיזה מדינה במזרח הרחוק, אשה אחת  לפני הקושיות הם לא התבוננו באמת הבהירה, ומתחילה לא היתה להם אמונה חזקה. ואמרנו על זה פעם משל, קראתי פעם בעיתון

ור הזה הוא אשה או תיש, קמה בבוקר והתחילו לצמוח לה קרנים כמו ל'ושתי' שלושים סנטימטר. עכשיו תתארו לעצמכם שיושבים שתי פרופסורים ומתחילים להתווכח אם היצ
מכולת, אוהבת מוזיקה, קוראת ספרים, יש לה בנים, נכדים, אלא מה יש לך קושיה למה פרופסור אחד אומר יש לי ראיה שזו אשה, מה הראיה? היא מדברת כמו אשה, הולכת ל

לו חבירו, אבל היא הולכת  יש לה קרנים? קושיה טובה, ואני לא יודע תשובה, אבל זו אשה. והפרופסור השני אומר יש לי ראיה שזה תיש, מה הראיה? שיש לה קרנים, אומר
 לה נכדים, אומר לו הפרופסור אתה צודק זה קושיה, אבל עליך יש קושיה ועלי יש קושיה! מי מביניהם מדבר לענין? זה אשה או תיש? ודאי שזולמכולת, מדברת כמו בני אדם, יש 

 אשה, זה לא יכול להיות תיש, רואים שזה אשה, ומה שיש לך קושיה מקושיה אשה לא נהיית תיש. 

וש "שאו מרום עיניכם וראו מי ברא את כל אלה" הוא רואה את בריאת האדם, הוא רואה את חסד ה', הוא רואה הכל, כשבן אדם חזק באמונה, הוא רואה את הבורא עולם בח
דור הארץ, ובין תא לתא יש כזו בריאה מתוחכמת, אמרנו פעם שבעין של בן אדם יש מאה עשרים ושבע מליון תאים, ובמוח יש עשר מליארד תאים יותר מכל האנשים שעל פני כ

ה אלוק", כל הבריאה סיבים חוטים דקים, כל תא זה יותר ממערכת המחשוב שבכל העולם, וכי אפשר לא לראות בורא עולם, איך שהכל מתוכנן, שהכל מסודר "מבשרי אחז רבבות
ה למה רשע וטוב לו צדיק ורע לו, מקושיה אשה זה חסד ה' החמצן, האויר, המים, על כל צעד ושעל רואים בורא עולם בחוש, אלא מה יש לך קושיה למה היתה שואה, יש לך קושי

 לא נהיית תיש, ומקושיה העולם לא נהיה לבד. 

לך קושיה שאתה רואה  זה היה הטענה על המרגלים, אם הייתם רואים את כל חסד ה' במדבר "אשר נשאך ה' אלוקיך כאשר ישא איש את בנו" לא היה לכם קושיות, ואם יש
ד) "כי -וצא איך לפרש את זה לטוב. כשאוהבים אין קושיות ובאותו ענין נחזור על דבר יסודי מאד שכבר הזכרנו, כתוב בפרשת ראה (דברים יג, בארץ אוכלת יושביה, היית כבר מ

אחרי אלהים אחרים אשר בארץ [רש"י], "ובא האות והמופת אשר דיבר אליך לאמר נלכה  -בשמים או מופת  -יקום בקרבך נביא או חולם חלום ונתן אליך אות או מופת" אות 
לבבכם ובכל נפשכם", לא ידעתם ונעבדם, לא תשמע אל דברי הנביא ההוא או אל חולם החלום ההוא כי מנסה ה' אלקיכם אתכם לדעת הישכם אוהבים את ה' אלוקיכם בכל 

והב את הקב"ה הוא יוותר על מה שמתחשק לו, ואפילו נסיון של מידות לכאורה יש כאן קושיה חזקה, אדם שיש לו נסיון של תאווה זה מבחן כמה הוא אוהב את הקב"ה, אם הוא א
ושה כאלה מופתים אדם כגון כעס עצבות ועצלות זה מבחן על אהבה, אבל בפסוק כאן מדובר על נסיון באמונה ודעות, הבן אדם מתחיל להיות מבולבל, הוא רואה אדם שע

כאורה נסיון על בהירות הדעת, על בהירות האמונה, ומה זה קשור לאהבת ה' שהפסוק אומר שמנסה ה' אתכם לדעת שמעמיד חמה ואומר לו נלכה ונעבדה אלהים אחרים, זה ל
 הישכם אוהבים את ה' אלוקיכם? 

ים מתחיל הקושיות, זה אוהב אלא מבואר פה יסוד גדול, גם נסיון באמונה הוא נסיון באהבת ה', ומפני שמי שאוהב את הקב"ה אין לו קושיות, כשאוהבים אין קושיות, כשלא
מו, אנחנו עומדים עכשיו בדוק ומנוסה אנשים שהיה להם אהבת ה' עברו את כל הזוועות של השואה והתחזקו באמונה, כי כשיש אהבה אין קושיות. וכל אחד צריך לדעת לעצ

עכ"ד  באמונה צריך גם אהבה, אהבת ה' גדולה, וכשיש גם אהבה אין קושיות. בעקבתא דמשיחא, לא יודעים איזה נסיונות מחכים לנו, מה יהיה במלחמת גוג ומגוג, ומלבד בהירות
 הרב אליהו דיסקין שליט"א.

 

 

 



          

 

 

 

 

 

 

 

 ה טוב' ואח"כ יעש –סור מרע' '– פירוט הקללות בעוד שקיצרה בברכותלמה האריכה התורה ב

 )י"א, כ"ו(  ראה אנכי נותן לפניכם היום ברכה וקללה

לעומת הברכות אשר  -המתבונן בפסוקים, יוכל לשים לב בנקל לכך שהתורה האריכה הרבה יותר בפירוט בקללות והאיסורים אשר יגרמו להן מקדש הלוי כתב הרב 

 נכתבו בקיצור יחסית. ולכאורה, מה טעם הדבר? הלא מידה טובה מרובה היא, ומן הראוי היה להאריך דווקא בברכה! 

אשר נועדו  -הרבה יותר קשה לו מאשר ה'עשה טוב'... לפיכך, היא האריכה בקללות  -האדם, והכירה בכך שה'סור מרע'  ונראה לומר, שהתורה עמדה על טבעו של

 נכתבו בקיצור יחסי...  -אשר נועדו לעודד את עשיית הטוב  -לסייע לו להתגבר על יצרו ולסור מרע, בעוד הברכות 

ים בטעות, שדי בכך שהם עושים טוב: נותנים צדקה, עושים חסד, עוזרים לזולת, וכן הלאה... אולם לאמיתו של דבר, וכאן, חשוב שנזכור את המסר: רבים סבור

 צריכים הם לדעת כי טעות גמורה היא זו! 

גדול יותר מהנסיון הכרוך בעשיית הטוב, כאשר בכך  -ורק לאחר מכן יעשה טוב', ואף הנסיון הכרוך בהמנעות מהרע  -התורה דורשת מאיתנו קודם כל 'סור מרע' 

ות את פיו של בורא, יש כדי ללמד על חשיבות ההמנעות מהרע, הגורמת לכך שהיצר נלחם בכל כוחותיו בכדי למנוע מהאדם את הזהירות הנדרשת ממנו מלהמר

 מלך מלכי המלכים! 

 טיבן של הברכה והקללה 

 )י"א, כ"ו(  ראה אנכי נותן לפניכם היום ברכה וקללה

אכן, לאמיתו של הרי זו קללה.  -הרי זו ברכה, ואילו כאשר מתמעטת רווחתו החומרית  -רבים מבני האדם סבורים בטעות, שכאשר יש לאדם שפע של חומריות 

 דבר חשוב להבין, כי לא כך הם פני הדברים! 

בבחינת 'עושר שמור לבעליו לרעתו', ואף מעורר כלפיו  -וא למעשה עומד לבעליו לרועץ נחשבת כקללה, משום שה -רווחה חומרית שאינה מנוצלת לעבודת ה' 

 קטרוג על אשר לא עשה יותר למרות שהיה בידו הסיפק לעשות! 

הינם מעטים וקלים  -יכול להחשב כ'ברכה', באשר נסיונותיו של זה אשר לא חונן משמים בעושר רב  -וכן לאידך גיסא: יש לזכור כי גם מיעוט הרווחה החומרית 

ידונו אותו על פי מיעוט אפשרויותיו, ודינו בודאי  -קטנה בהרבה! ביום פקודה  -יותר מנסיונותיו של מי שהעושר שרוי בביתו, ואף התביעה שתובעים ממנו מהשמים 

 יהיה קל בהרבה מדינו של העשיר אשר קפץ את ידו, לדוגמה... 

 נו הדבר החשוב ביותר עבור רבים הי -אלא שאנו חיים בעולם, שבו ה'כסף' 

 מבני האדם, והגישה הזו מחלחלת אל ליבנו ומטשטשת את הבנתנו! 

כך הרבה -יכולים אנו לקיים כל -חשוב הרבה יותר מכסף! הלא בכל שעה בת שישים דקות  -הלא היינו מבינים מיד כי ה'זמן' לדוגמה  -אילו היינו מתבוננים קמעא 

כשהן מלאות ומנוצלות עד  -אין ספק שהיינו מנצלים את הזמן הרבה יותר טוב, והיינו מחזירים לקב"ה את ה'שעות' שהוא נתן לנו  -זאת  מצוות! ואם היינו מבינים

 תום! 

ל יום ויום, ל כומעתה, ניתן לומר על דרך דרוש שעל כן נאמר בפסוק: "ראה אנכי נותן לפניכם היום ברכה וקללה", באשר התורה מבקשת להזכיר לנו את ערכו ש

אלא גם ובעיקר בתחומים  -בכדי להעניק לנו ראיה נכונה ואמיתית ביחס לטיבן של הברכה והקללה, ולהזכיר לנו כי הן אינן באות לידי ביטוי רק ברווחה חומרית 

 אמיתיים ועמוקים יותר... 

 ולא ירע לבבך בתתן לו )דברים טו, י(. נתן תתן לו נתון תתן לו 

ם בבת אחת לאיש פירש רש"י נתון תתן לו: אפילו מאה פעמים. והנה כתב הרמב"ם בפי' המשניות לאבות )פ"ג משנה ט"ו( וז"ל כשיתן האדם למי שראוי אלף זהובי

מגיע למי שהתנדב אלף זהובים באלף פעמים, ונתן כל זהוב מהם על אחד ולאיש אחר לא נתן כלום, לא יעלה בידו מדת הנדיבות בזה המעשה האחד הגדול, כמו ש

 ' עכ"ל ועי"ש. צד הנדיבות, מפני שזה כפל מעשה הנדיבות אלף פעמים והגיע לו קנין חזק, וזה פעם אחת לבד התעוררה נפשו לפעול טוב ואח"כ פסקה ממנו וכו

תן אלף זהובים בבת אחת לאיש אחד, דאפי' באותם מעות עדיף ריבוי המעשים בנתינת הצדקה, ולמדנו מדברי הרמב"ם שעדיף ליתן אלף זהובים באלף פעמים, מלי

נגד כל כיון שאם נותן בפעם אחת התעוררה אצלו המדה הטובה רק פעם אחת, משא"כ אם נותן כמה פעמים, הרי שנתעוררה אצלו המדה הטובה פעמים רבות כ

 נתינה, וזו מעלה גדולה יותר. 

הנדיבות  שזהו פי' הפסוק 'נתון תתן לו', ופירש"י אפילו מאה פעמים, ומש"ה מסיים קרא 'ולא ירע לבבך בתתן לו', והיינו שעי"ז נסגל לעצמינו מידת ולפי"ז יש לומר

 וממילא לא ירע לבבך'. 



          

 

 

 

 

 

 

 הרב חיים בן חמו שליט"א
גיע, חודש זה הינו החודש האחרון של השנה, הלול אאו ר" ראהשבת זו היא שבת מברכים, בה אנו מכריזים בכל בתי הכנסת על חודש אלול, ואמרו על כך דורשי רשומות, "

 לטובה, והוא המפתח להצלחה ולזכייה בדין.חודש זה משמש כחודש של התארגנות להגשת כתב הגנה לקראת השנה הבאה עלינו 

מטה, ונעמוד על החלק הראשון שהוא אהוב למעלה. איך מגיעים לכך, ומה עיקר תפקיד האדם לנחמד ומעלה להוב א" דהיינו אלולולכן היעד שלנו הוא להיות בבחינת "
 בעולם?

ט( -לרע,  הם ניסיונות לאדם, העוני מצד אחד והעושר מצד אחד, כעניין שאמר שלמה )משלי ל" )פרק א( ענייני העולם בין לטוב בין מסילת ישריםכותב הרמח"ל בספרו "
" וינצח את המלחמה מכל הצדדים, הוא יהיה האדם בן חיל'', השלווה מצד אחד והייסורים מצד אחד, לכן מי שיהיה "פן אשבע וכיחשתי ואמרתי מי ה', ופן איוורש וגנבתי"

ולעמוד או, ויצא מן הפרוזדור הזה ויכנס בטרקלין לאור באור החיים, כי עיקר מציאות האדם בעולם הזה, הוא רק לקיים מצוות, לעבוד את ה', השלם אשר יזכה לידבק בבור
 , כי תכלית האדם בעולם הזה, היא העמידה בניסיונות.בניסיון

פת לאמור נלכה אחרי אלוקים אחרים וכו' לא תשמע אל דברי הנביא ההוא, או אל חולם כי יקום בקרבך נביא או חולם חלום, ונתן אליך אות או מוא( "-בפרשתנו כתוב )יג
כתוב כאן במפורש שהקב"ה נותן כוח מעל הטבע לנביא או  לראותכם הישכם אוהבים את ה' אלוקיכם בכל לבבכם ובכל נפשכם'' כי מנסה ה' אלוקיכם אתכםהחלום ההוא, 

טבעיות, בכך שמה שהוא אומר מתקיים אחד לאחד, והסיבה לכך שהוא מקבל כזה כוח, הוא לבחון אתכם האם אתם אוהבים את לחולם החלום, לפעול ולעשות פעולות על 
זה עם כוח חזק מאוד והיה ה' או לא, עד היכן הדברים מגיעים? חז"ל מלמדים אותנו שבדורות קודמים לפני שאנשי כנסת הגדולה ביטלו את היצר של עבודה זרה, היה יצר 

רן "כי זה האיש שה לעמוד בפניו, זה התחיל בכך שהשטן קיבל את היכולת להראות לעם ישראל את מיטתו של משה כאילו שעושים לו הלוויה בשמים ולכן אמרו לאהק
", והאם אשר הוצאתיך מארץ מצריםאנכי ה' אלוהיך משה לא ידענו מה היה לו" כמו כן העגל שעשו עם ישראל במדבר, שאמרו עליו חז"ל שהיה מכריז בכל מחנה ישראל "

מצריך כוחות אדירים, וכן  זה פשוט וקל לשמוע עגל מזהב מדבר ומשמיע קולו מבלי להתייחס?  כמו כן היה העגל אוכל, עושה צרכיו, כך שהניסיון שלא להתייחס אליו היה
", כך קודש לה'לוהיך, ע"י ששמו בפיו את הציץ של הכהן הגדול שהיה כתוב עליו "מצאנו לגבי הצלם שהעמיד נבוכדנצאר בבקעת דורא שאף הוא היה מדבר מכריז אנכי ה' א

במסכת )ב"מ נט:( שם גם מצאנו לגבי העגלים שעשה ירובעם שגיחזי הצליח להעמיד אותם באויר בכוח הכישוף, והיה מטעה על ידם את עם ישראל, כמו כן מצאנו בגמ' 
ים לרבי אליעזר, מחלוקת שעסקה בתנור שהיה עשוי מחוליות, שהיה ר' אליעזר מטהר, וחכמים מטמאים, באותה מחלוקת מסופר על המחלוקת שהרעישה עולמות בין חכמ

חרוב זה יוכיח", ומיד עץ החרוב נעקר ממקומו מאה אמה, אמרו לו: "אין  -השיב רבי אליעזר לחכמים כל תשובות שבעולם ולא קיבלו ממנו, אמר להם: "אם הלכה כמותי 
חזר ואמר להם: ראיה מן החרוב", חזר ואמר להם: "אם הלכה כמותי אמת המים תוכיח" ומיד חזרו המים לאחוריהם, אמרו לו: "אין מביאים ראייה מאמת המים",  מביאין

מנצחים זה את זה בהלכה אתם מה  "אם הלכה כמותי כותלי בית המדרש יוכיחו", מיד היטו כותלי בית המדרש ליפול, גער בהם רבי יהושע, ואמר להם: אם תלמידי חכמים
מן השמים  -ם הלכה כמותי טיבכם?! אומרת הגמ', לא נפלו מפני כבודו של רבי יהושע, ולא זקפו מפני כבודו של רבי אליעזר, ועדיין מטים ועומדים, חזר ואמר להם: "א

", שכבר נתנה תורה מהר סיני, ואין אנו לא בשמים היארבי יהושע על רגליו ואמר: " !" עמדמה לכם אצל רבי אליעזר שהלכה כמותו בכל מקוםיוכיחו", יצאה בת קול ואמרה: "
", מספרת הגמ' על רבי נתן שראה את אליהו הנביא ושאל: מה עשה הקב"ה באותה שעה? אמר לו: "חייך ואמר: נצחוני אחרי רבים להטותמשגיחים בבת קול, כי כלל בידנו "

 בני, נצחוני בני".

" כלומר כל הנסים כי מנסה ה' אלוקיכם אתכםהלכה היא לא כמו ר' אליעזר למה הקב"ה סייע לו לרבי אליעזר לשנות את סדרי בראשית? מתרץ הר"ן "שואל הר"ן אם ה
", ועל זה אמר הטות"אחרי רבים לשנעשו מטרתם הייתה לנסות את חכמי ישראל אם ילכו שבי אחר האותות והמופתים, או יהיו נאמנים לכלל שניתן לנו במעמד הר סיני 

 ", כלומר בזה שחכמי ישראל עמדו על דעתם ניצחו והנציחו אותי לדורות.ניצחוני בי נצחוני בניאליהו הנביא לרבי נתן שהקב"ה אמר "

ן בעולם כדי לעמוד ובאמת איך הקב"ה מציב בפנינו אתגרים כל כך קשים לכאורה שהם גדולים ממידותינו? התשובה היא שכאשר האדם יודע מראש שהוא נמצא כא
 בניסיונות, ידיעה זו נותנת את הכוח ואת היכולת לעמוד גם בפני ניסיונות קשים.

של שאלות  החזון איש נשאל בהקשר לאנשים שעברו את אירועי השואה שאפשר לראות בניהם כאלו שהשואה גרמה להם לתת גט כריתות לאמונה ולהישאר עם מטען
קבל אף תשובה, ומאידך ישנם רבים וטובים שהשואה גרמה להם להיות מחוסנים וחזקים באמונה, בצורה איתנה וחזקה במיוחד, והשאלה בנושא האמונה ואין הם מוכנים ל

תיתה, ובחבית שהופנתה לחזון איש מה ההסבר? אמר החזון איש את תשובתו במשל, אם ניקח שתי חביות של מים צלולים, אלא שבחבית הראשונה יש ק"ג סוכר בתח
אילו המים שבחבית נייה יש ק"ג מלח בתחתיתה, השותה כעת מהמים יתכן ולא ירגיש כל הבדל, אך אם נערבב את החביות או אז המים שבחבית הסוכר יהיו מתוקים, והש

הניסיונות רק חישלו ובנו והשרישו המלח יהיו מלוחים, אמר החזון איש, השואה ערבבה את אלו שהיו בה ברמה שמי שהיה בעל אמונה איתנה אמונתו הלכה והתחזקה וכל 
 בו את האמונה יותר, לעומת זאת מי שאמונתו הייתה רופפת טלטולי השואה גרמו  לו ליפול.

יינים הקשורים לאמונה התקופה בה אנו נמצאים ללא ספק היא מה שהגדירו חז"ל "עיקבתא דמשיחא" וכבר הודיעונו גדולי ישראל שאחד הניסיונות בתקופה הזו יהיו בענ
 ען אותו. לכן דווקא בתקופה הזו יש להתחזק בלימוד מוסר ואמונה כדי שבס"ד נעבור את כל הקשיים בהם אנו נמצאים, והבא ליטהר מסיי

    . 

ו גדול מאב האומה כאשר האדם מצליח לעמוד בניסיון בהצלחה, כותב הרמב"ן שהניסיון עצמו הופך להיות למעין קרש קפיצה המרומם אותו לדרגה גבוה יותר, מי לנ
 " רק לאחר עמידתו האיתנה בעשרה ניסיונות.עתה ידעתי כי ירא אלוקים אתהאברהם אבינו שזכה לתואר "
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